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„Člověk může najít
Boha dokonce i na
Wall Street“

Prelát Opus Dei odpovídá na
otázky italského periodika Il
Sole 24 Ore.

22.06.2006

Hlavní částí poselství Opus Dei je
posvěcování práce?

Práci chápeme pozitivně, jako něco
dobrého; zakladatel Opus Dei
zdůrazňoval, že Boží přítomnost
můžeme rozpoznat nejen v
přírodních úkazech, ale také ve



způsobu naší práce, v úsilí, které
vynaložíme.

Takže tento zdroj úsilí o
dokonalost je charakteristickým
rysem života věřících Opus Dei?

Jestliže se má práce stát místem, kde
se setkáváme s Bohem, musí být
udělána nejlepším možným
způsobem, s profesionální
kompetencí. Ale stupeň svatosti není
určen druhem práce, kterou
vykonáváme, ani její společenskou
úrovní či finančním ohodnocením.

A co nezaměstnaní?

Je důležité pomáhat těmto lidem –
zejména mladým – dosáhnout
schopnosti, které potřebují k tomu,
aby mohli prokázat službu
společnosti. Uvedu jeden příklad,
Opus Dei provozuje obchodní školu v
Římě (Centrum ELIS) v dělnické
čtvrti, kde jsou vzděláváni mladí lidé.



V této chvíli našlo uplatnění už přes
deset tisíc jejích absolventů.

Jak může nalézt cestu ke svatosti
člověk, který pracuje ve světě
financí, kde je spekulace běžným
jevem?

Občas se setkáváme se starým
předsudkem, že takové druhy práce
jsou pro křesťany nutně špatné nebo
nebezpečné. Ale pokud je někdo
zaměstnán ve světě financí a
obchodních transakcí a vidí svou
práci jako službu druhým a
vykonává ji poctivě, jeho práce se
stane příležitostí k vzdávání slávy
Bohu. Je to tak, člověk může najít
Boha dokonce na Wall Street.

Takže cestou k Bohu může být
dokonce i finanční spekulace?

Finanční spekulace nemůže být
použita jako prostředek
nespravedlnosti k ostatním; musí mít
jasný etický obsah. Ale podle učení



Ježíše mají i obchodní manažeři
právo sklízet ovoce svého talentu.

Zdá se, že mnoho manažerů nikdy
nepřemýšlelo o využití svého
talentu k přinášení ovoce, když se
zabývají obchodem…

Někdy to chce skutečné hrdinství,
aby člověk jednal čestně ve světě
byznysu. Může to vyžadovat střet s
nespravedlivými praktikami, které
nikdo s poctivým svědomím nemůže
akceptovat. Svatost je sama o sobě
heroická. Jsme všichni povoláni ke
svatosti, čehož důsledkem je, že
každý je s pomocí Boží schopen
„heroických“ rozhodnutí, jestliže je
to vyžadováno okolnostmi.

Dostávají věřící Opus Dei speciální
vedení v těchto oblastech?

Věřící Díla nedostávají žádné vedení,
jak vykonávat svou profesionální
práci. Dostávají křesťanskou formaci,
která jim pomáhá získat hlubší



morální připravenost. Tato formace
je přiměje k růstu, zdokonalení se.
Jinými slovy, Opus Dei jim pomáhá
pěstovat ctnosti a usilovat o svatost –
být čestný, loajální, dobře pracující,
chápající, ochotný ke kompromisu a
učit se ze svých chyb jak žádat o
odpuštění.

Proč se často říká, že Opus Dei je
mocné, zvláště ve světě financí a
byznysu?

Toto začalo, když někteří lidé chtěli
ublížit naší práci. V Opus Dei jsou i
některé vlivné osoby, ale většina jeho
věřících jsou běžní lidé, kteří pracují
ve všech oblastech. O nich se bohužel
nepíše.

Tedy nejsou žádné tajné smlouvy
nebo obchodní dohody v Opus Dei?

Kdyby zde takovéto věci byly, první,
kdo by je odmítli, by byli věřící
samotní. Sv. Josemaría často říkal, že
chtěl svým duchovním dětem



zanechat odkaz lásky ke svobodě a
dobré nálady. Každý může říci, že tak
skutečně činil.

Ve své práci tedy věřící Opus Dei
nevytvářejí vzájemné sítě vztahů,
ale každý si jde svou vlastní
cestou?

Přesně tak. Často se stává, že se
některé osoby staví jedna proti
druhé, když se snaží nalézt nejlepší
způsob, jak svou profesí přinést
dobro společnosti. Každý je
zodpovědný za své vlastní skutky, ať
už uspěje nebo selže.

Takže v jádru posvěcování práce je
etika?

Je to tak. Kdybychom pohlíželi na
práci pouze z technického hlediska
nebo sledovali pouze její specifické
praktické aspekty, jistě bychom ji
ponížili. Pokud je práce lidskou
činností, má nevyhnutelně vliv na
osobnost každého pracujícího. Práce



nás dělá lepšími nebo horšími,
protože její hodnota je odvozena z
vyššího řádu – z etické dimenze,
která jde nad technické uvažování.

Je morálka individuální nebo
společná?

Pokud říkám, že morálka z nás dělá
lepší lidi, nechci tím naznačovat
individualismus. Všichni souhlasí, že
vykonávání zaměstnání na vysokém
mravním stupni přispívá k
obecnému dobru.

Il Sole 24 Ore

pdf | dokument generován automaticky
z https://opusdei.org/cs-cz/article/

clovek-muze-najit-boha-dokonce-i-na-
wall-street/ (12.07.2025)

https://opusdei.org/cs-cz/article/clovek-muze-najit-boha-dokonce-i-na-wall-street/
https://opusdei.org/cs-cz/article/clovek-muze-najit-boha-dokonce-i-na-wall-street/
https://opusdei.org/cs-cz/article/clovek-muze-najit-boha-dokonce-i-na-wall-street/

	„Člověk může najít Boha dokonce i na Wall Street“

